

ANNUAL REPORT 2004 - 2005

It is with much satisfaction that we review the goals for 2004-2005, our third year of operating out of the Pierrefonds CLSC Clinic in the A Ma Baie area.

Goals for 2004-2005

- **Continuing emphasis on fundraising:** Fundraising operations have been extended to a wider-based community component. We have assistance with grant-applications from the Anglican Diocese of Montreal. As well as donations from individuals, we have received donations from the Lindsay Place Home & School Association, the Pointe Claire Oldtimers' Hockey Tournament, and proceeds from a performance by a well-known magician. St. John Fisher Home & School Association has committed to assisting us in 2006-7.
- **Developing an illustrated booklet for inclusion in the bags about the importance of parents' reading to children:** The booklet and a letter to parents were developed by the Clinic Team.
- **Lobbying for governmental support:** In support of our project, a resolution, "Literacy for Citizens", was adopted by the Quebec Council of University Women's Clubs which will be used to familiarize various government agencies with our project.
- **Developing workshops for parents in the community:** One very successful parents' workshop was presented in April at the Cloverdale Multi-resource Centre by the Clinic Team.
- **Recruiting of volunteers for the project:** Some valuable individuals have come on board; however, the difficulty to recruit French-speaking individuals continues.

Clinic

The Clinic Team report that they have become regarded as a welcome part of the CLSC team of health-care providers. Approximately 100 bags were distributed through the year. Along with presenting the bags of books, the routine of advising parents and reading to children is becoming a rich interaction. Emphasis is also being given to gift books for accompanying siblings. The Team have also met with staff at the CLSC's main office to discuss future plans for **le goût de lire / born to read** in the western end of Pierrefonds, and subsequently attended a Round Table of all the organizations working in Pierrefonds..

Library

Our efforts with planning Special Library Events to encourage membership and library usage among our clientele has been less successful than we had hoped. We are still experimenting with different scenarios in this area of our literacy work.

Other activities

Explorations to extend the vision of **le goût de lire / born to read** beyond the Clinic in A Ma Baie have been ongoing and are still under study. Our 'start-up' kits have been distributed to two women's organizations off the island of Montreal.

The publicity brochure was updated.

Bags of books were provided for an AMCAL Mothers & Tots program.

The storage of materials and the packing of bags continues to be done in the space generously provided by St. Mark's Church in Dorval.

Goals for 2005-2006

- Continue the A Ma Baie project
- Training for volunteers
- Lobby for government support
- Fine-tune outreach activities (Lachine Duff Court, Pierrefonds Community Project)
- Recruit volunteers for project(s) as needed.

Although initiating and developing a literacy project for infants of 'at-risk' families can be daunting, it is a joyful endeavour moved forward by a dedicated and competent group of volunteers who are passionate about what they do.

Georgie Crawford, Chair

July 2005

RAPPORT ANNUEL

2004-2005 a été notre troisième année d'activités auprès de la clinique du CLSC Pierrefonds dans le district A Ma Baie. C'est avec beaucoup de satisfaction que nous passons en revue nos objectifs pour cette dernière année.

Les objectifs 2004-2005

- **Lever des fonds, une priorité :** Nous avons étendu nos opérations de levée de fonds pour disposer d'une plus grande couverture dans la communauté. Nous avons l'appui du Diocèse anglican de Montréal pour nos demandes de subventions. Outre les dons des particuliers, nous avons également reçu les contributions de l'Association foyer-école de Lindsay Place, du tournoi des Anciens du hockey de Pointe-Claire ainsi que les profits du spectacle d'un célèbre magicien. L'Association foyer-école de St-John-Fisher s'est engagée à nous aider en 2006-2007.
- **Ajouter au sac de livres un livret illustré sur l'importance de la lecture aux enfants par les parents :** C'est l'équipe clinique qui a composé le livret ainsi qu'une lettre aux parents.
- **Faire pression sur le gouvernement :** Le Conseil provincial des associations de femmes diplômées des universités du Québec a adopté une proposition de soutien en faveur de notre projet, intitulée « Alphabétisation des citoyens ». Cette proposition doit servir à familiariser les diverses instances gouvernementales avec notre projet.
- **Donner des ateliers pour les parents de la communauté :** En avril, l'équipe clinique a présenté un atelier très bien reçu pour les parents au Centre multimédia de Cloverdale.
- **Recruter des bénévoles pour le projet :** Nous avons pu recruter d'autres personnes dont l'aide est très précieuse ; nous continuons cependant à éprouver certaines difficultés à recruter des Francophones.

La clinique

Selon le rapport de l'équipe clinique, nous sommes toujours bien accueillis par l'équipe du personnel du CLSC. Nous avons distribué une centaine de sacs de livres cette année. Les conseils aux parents et la lecture aux enfants, en plus de la présentation de livres proprement dite, donnent lieu à des interactions enrichissantes. Nous accordons aussi beaucoup d'importance aux livres offerts aux frères et sœurs présents. Notre

équipe a également rencontré le personnel du siège social du CLSC pour discuter de l'avenir de **le goût de lire / born to read** puis a participé à une table ronde avec tous les organismes qui travaillent à Pierrefonds.

Bibliothèque

Nos efforts pour planifier des événements spéciaux en vue d'encourager l'abonnement aux bibliothèques et leur utilisation ont connu moins de succès que prévu. Nous envisageons divers scénarios pour cet aspect de notre effort d'alphabétisation.

Autres activités

Les possibilités d'extension de **le goût de lire / born to read** à d'autres quartiers sont toujours à l'étude. Nous avons distribué notre trousse de démarrage à deux organismes féminins de l'Île de Montréal.

La brochure publicitaire a été mise à jour.

Nous avons offert des sacs de livres à un programme d'AMCAL « Mamans et bébés ».

L'église Saint-Marc de Dorval continue de nous offrir gracieusement un emplacement pour le stockage du matériel et la préparation des sacs.

Objectifs 2005-2006

- Maintien du projet À Ma Baie
- Formation de bénévoles
- Pression sur les gouvernements
- Optimisation des activités de proximité (Lachine Duff Court, Projet communautaire Pierrefonds)
- Recrutement de bénévoles selon les besoins

S'il est vrai que le lancement et le développement d'un programme d'alphabétisation pour les petits de familles à risque peut paraître intimidant, c'est une tâche joyeuse que les bénévoles dévoués et compétents qui l'ont entreprise assument avec passion.

Georgie Crawford, Présidence

juillet 2005